## استمارة مستخلصات رسائل و اطاريح الماجستير والدكتوراء في جامعة البصرة

الكلية: كلية الاداب عريبي جاسم

القسم: قسم المعلومات و المكتبات العسم المشرف: أ.د. محمد عودة عليوى

التخصص: الشهادة:

عنوان الرسالة او الاطروحة

الوعي المعلوماتي لدى طلبة الدراسات العليا في جامعة البصرة

ملخص الدراسة او الاطروحة

جاءت اهمية هذه الدراسة لتبين الوعي المعلوماتي لدى طلبة الدراسات العليا في جامعة البصرة وكذلك المهارات المعلوماتية التي يتمتعون بها في التعامل مع المعلومات .

حيث اعتمد الباحث في اعداد هذه الدراسة على اجراء مسح لمجتمع الدراسة و ذلك عن طريق توزيع استمارة الاستبانة على طلبة الدراسات العليا لمجتمع الدراسة ، و بعد تحليل اسئلة الاستبانة و ظهور النتائج التي بينت مواطن قلة الوعي المعلوماتي للمجتمع المبحوث في الجوانب التكنولوجية مثل قلة الوعي بقواعد البيانات و محركات البحث المتعددة . كما تطلعت الدراسة الى تحقيق عدة اهداف من اهمها معرفة مستوى الوعي المعلوماتي و المهارات المعلوماتية التي يتمتع بها طلبة الدراسات العليا في جامعة البصرة ، كما واكد الباحث على ضرورة النتائج و التوصيات التي انتهت اليها الدراسة.

كما احتوت الدراسة على (104) جدول تمثل اجابات المستجوبين على الاستبانة .

College: college of arts

Dept.: library and information since

Certificate:

Title of Thesis

Name of student: Muntadher Uraibi Jasim Name of supervisor : Mohammed Oda Alawi

Specialization:

Information literacy to the students of high studies- Basra university

## **Abstract of Thesis**

Here the most important for that study is to show the informative literacy to the students of high studies in Basra university as well as skills that they enjoy to deal with the information.

The researcher is depended on to create this survey of the academic community by distributing questionnaire form to the students of high studies. After analyzing the questionnaire and showing the results , it appears to be there is a lack of information literacy for the respondent community in the technological field such as the lack of awareness in the basic data and the united search engins. The study is also looked to achieve several objects . The most important is to know the level of informative literacy and skills that the students of high studies enjoy in Basra university . The researcher ensures the necessary recommendations and results studying.

The study includes 105 tables that show the answers of the questionnaires.